

1592 (XVIII). Petition from chiefs, elders and people of Akposso (T/PET.6/351)

The Trusteeship Council,

Having examined the petition from chiefs, elders and people of Akposso concerning Togoland under British administration in consultation with the United Kingdom as the Administering Authority concerned,¹⁰³

Draws the attention of the petitioners to the observations of the Administering Authority and to the statement of its special representative, in particular that the Akpossos living in Buem State enjoy exactly the same rights as the natives and that there is no discrimination whatsoever against them.

736th meeting,
31 July 1956.

III. Togoland under French administration

1593 (XVIII). Petition from the General Chairman of the Comité de l'Unité togolaise (T/PET.7/432 and Add.1 and 2)

The Trusteeship Council,

Having examined the petition from the General Chairman of the Comité de l'Unité togolaise concerning Togoland under French administration in consultation with France as the Administering Authority concerned,¹⁰⁴

1. *Draws the attention* of the petitioner to the observations of the Administering Authority and to the statement of its special representative, in particular that:

(a) Chief Gbago III was convicted not because of his political opinions but for insulting the Police Commissioner;

(b) Mr. John Bull has been permitted to return to Togoland under French administration;

(c) Chief Sedjro Tété of Agouévé resigned from the Comité de l'Unité togolaise on his own initiative.

(d) The meeting at Agouévé called by the Comité de l'Unité togolaise for 20 February 1955 was prohibited at the request of the Customary Council because of the likelihood of disturbances;

2. *Recommends* to the Administering Authority that it continue to ensure freedom of assembly to political parties and to organizations of the indigenous inhabitants of the Territory.

735th meeting,
27 July 1956.

1594 (XVIII). Petition from the General Chairman of the Comité de l'Unité togolaise (T/PET.7/435 and Add.1)

The Trusteeship Council,

Having examined the petition from the General Chairman of the Comité de l'Unité togolaise concerning Togoland under French administration in consultation with France as the Administering Authority concerned,¹⁰⁵

¹⁰³ See T/PET.6/351, T/OBS.6/16, T/L.713.

¹⁰⁴ See T/PET.7/432 and Add.1 and 2, T/OBS.7/34 and Add.1 and 2, T/L.696.

¹⁰⁵ See T/PET.7/435 and Add.1, T/OBS.7/35, T/L.696.

1592 (XVIII). Pétition de chefs, d'anciens et d'habitants d'Akposso (T/PET.6/351)

Le Conseil de tutelle,

Ayant examiné, en consultation avec le Royaume-Uni, Autorité administrante intéressée, la pétition de chefs, d'anciens et d'habitants d'Akposso, concernant le Togo sous administration britannique¹⁰³,

Appelle l'attention des pétitionnaires sur les observations de l'Autorité administrante et sur la déclaration de son représentant spécial, d'où il ressort notamment que les Akpossos vivant dans l'Etat de Buem bénéficient exactement des mêmes droits que les autochtones et qu'il n'existe aucune mesure discriminatoire à leur encontre.

736ème séance,
31 juillet 1956.

III. Togo sous administration française

1593 (XVIII). Pétition du Président général du Comité de l'Unité togolaise (T/PET.7/432 et Add.1 et 2)

Le Conseil de tutelle,

Ayant examiné, en consultation avec la France, Autorité administrante intéressée, la pétition du Président général du Comité de l'Unité togolaise, concernant le Togo sous administration française¹⁰⁴,

1. *Appelle l'attention* du pétitionnaire sur les observations de l'Autorité administrante et sur la déclaration de son représentant spécial, d'où il ressort notamment que:

a) Le chef Gbago III n'a pas été condamné en raison de ses opinions politiques, mais parce qu'il avait outragé le commissaire de police;

b) M. John Bull a été autorisé à revenir au Togo sous administration française;

c) Le chef Sedjro Tété d'Agouévé a démissionné du Comité de l'Unité togolaise de sa propre initiative;

d) La réunion organisée par le Comité de l'Unité togolaise qui devait se tenir le 20 février 1955 à Agouévé a été interdite à la demande du conseil coutumier parce qu'elle risquait de troubler l'ordre public;

2. *Recommande* à l'Autorité administrante de continuer à assurer la liberté de réunion aux partis politiques et aux organisations d'habitants autochtones du Territoire.

735ème séance,
27 juillet 1956.

1594 (XVIII). Pétition du Président général du Comité de l'Unité togolaise (T/PET.7/435 et Add.1)

Le Conseil de tutelle,

Ayant examiné, en consultation avec la France, Autorité administrante intéressée, la pétition du Président général du Comité de l'Unité togolaise, concernant le Togo sous administration française¹⁰⁵,

¹⁰³ Voir T/PET.6/351, T/OBS.6/16, T/L.713.

¹⁰⁴ Voir T/PET.7/432 et Add.1 et 2, T/OBS.7/34 et Add.1 et 2, T/L.696.

¹⁰⁵ Voir T/PET.7/435 et Add.1, T/OBS.7/35, T/L.696.

1. *Draws the attention* of the petitioner to the observations of the Administering Authority and to the statement of its special representative, in particular that :

(a) The meeting of the Comité de l'Unité togolaise at Palimé on 13 March 1955 was dissolved by the Police Commissioner, acting in accordance with the law, because the organizers were unable to maintain order and prevent clashes and blows which took place within the enclosure ;

(b) The meeting place was evacuated without untoward incidents ;

2. *Recommends* to the Administering Authority that it continue to ensure freedom of assembly to political parties and to organizations of the indigenous inhabitants of the Territory.

735th meeting,
27 July 1956.

1595 (XVIII). Petitions from Mr. Mensan Aihson (T/PET.7/437, 477)

The Trusteeship Council,

Having examined the petitions from Mr. Mensan Aihson concerning Togoland under French administration in consultation with France as the Administering Authority concerned,¹⁰⁶

Draws the attention of the petitioner to the observations of the Administering Authority and to the statement of its special representative, in particular that the petitioner must prove that he was born in Togoland or that he was living there in 1919, and that his parents were Togolèse.

736th meeting,
31 July 1956.

1596 (XVIII). Petition from Mr. Fritz Bassah (T/PET.7/438 and Add.1 to 3)

The Trusteeship Council,

Having examined the petition from Mr. Fritz Bassah concerning Togoland under French administration in consultation with France as the Administering Authority concerned,¹⁰⁷

1. *Recalls* resolution 1222 (XV) of 9 March 1955 which it adopted in connexion with a previous petition from Mr. Bassah and Mr. Woapah concerning their return to Togoland ;

2. *Draws the attention* of the petitioner to the observations of the Administering Authority and to the statement of its special representative, in particular that :

(a) The Administration has nothing against the petitioner or against Mr. Woapah and Mr. Kpegbé ;

(b) They are therefore free to return to Dayès whenever they wish ;

(c) The Administration is prepared to give the petitioner a written assurance to this effect.

736th meeting,
31 July 1956.

¹⁰⁶ See T/PET.7/437, 477, T/OBS.7/37, T/L.703.

¹⁰⁷ See T/PET.7/438 and Add.1 to 3, T/OBS.7/36, T/L.703.

1. *Appelle l'attention* du pétitionnaire sur les observations de l'Autorité administrante et sur la déclaration de son représentant spécial, d'où il ressort notamment que :

a) Le commissaire de police, agissant conformément à la loi, a déclaré dissoute la réunion tenue le 13 mars 1955 à Palimé par le Comité de l'Unité togolaise, parce que les organisateurs n'arrivaient pas à maintenir l'ordre et à empêcher les collisions et voies de fait à l'intérieur de l'enceinte ;

b) Le lieu de la réunion a été évacué sans incident ;

2. *Recommande* à l'Autorité administrante de continuer à assurer la liberté de réunion aux partis politiques et aux organisations d'habitants autochtones du Territoire.

735ème séance,
27 juillet 1956.

1595 (XVIII). Pétitions de M. Mensan Aihson (T/PET.7/437, 477)

Le Conseil de tutelle,

Ayant examiné, en consultation avec la France, Autorité administrante intéressée, les pétitions de M. Mensan Aihson, concernant le Togo sous administration française¹⁰⁶,

Appelle l'attention du pétitionnaire sur les observations de l'Autorité administrante et sur la déclaration de son représentant spécial, d'où il ressort notamment qu'il doit prouver qu'il est né au Togo ou y résidait en 1919 et qu'il est issu de parents togolais.

736ème séance,
31 juillet 1956.

1596 (XVIII). Pétition de M. Fritz Bassah (T/PET.7/438 et Add.1 à 3)

Le Conseil de tutelle,

Ayant examiné, en consultation avec la France, Autorité administrante intéressée, la pétition de M. Fritz Bassah, concernant le Togo sous administration française¹⁰⁷,

1. *Rappelle* la résolution 1222 (XV), du 9 mars 1955, qu'il adoptée au sujet d'une pétition antérieure de MM. Bassah et Woapah relative à leur retour au Togo ;

2. *Appelle l'attention* du pétitionnaire sur les observations de l'Autorité administrante et sur la déclaration de son représentant spécial, d'où il ressort notamment que :

a) L'Administration n'a rien contre le pétitionnaire ni contre MM. Woapah et Kpegbé ;

b) Ils sont donc libres de rentrer à Dayès quand ils le désirent ;

c) L'Administration est prête à donner par écrit cette assurance au pétitionnaire.

736ème séance,
31 juillet 1956.

¹⁰⁶ Voir T/PET.7/437, 477, T/OBS.7/37, T/L.703.

¹⁰⁷ Voir T/PET.7/438 et Add.1 à 3, T/OBS.7/36, T/L.703.